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El Govern presentarà una nova
llei sindical i canvis substancials
en el codi de relacions laborals. I
l’objectiu és que al juny els textos
estiguin enllestits per poder-los
sotmetre a l’aprovació del Consell
General al setembre. Aquest és el
compromís que van rebre del cap
de Govern, Jaume Bartumeu, el
secretari general de la Unió Sin-
dical d’Andorra (USdA), Gabriel
Ubach, i els màxims responsables
a Catalunya dels sindicats UGT i
Comissions Obreres, Josep Maria
Álvarez i Joan Carles Gallego. Els
sindicalistes catalans van acom-
panyar Ubach per fer palès el
suport a les reclamacions del sin-
dicat nacional: unes lleis confor-
mes amb el context europeu i que
“estiguin sobre la taula al més rà-
pidament possible”. Ubach es va
referir al cas concret de l’empresa
que ha acomiadat nou treballa-
dors que promovien eleccions
sindicals per posar de manifest
que “la legislacions andorrana no
està adaptada als temps actuals,
només beneficia la patronal i cal
modificar-la”. Més contundent va
ser Josep Maria Álvarez, que va
qualificar la regulació actual de
“paròdia”, atès que “no permet l’e-
xercici de l’activitat sindical”. 

Però Ubach també va reconèi-
xer que “la situació política està
com està”, que el grup parlamen-
tari socialdemòcrata té 14 escons
i els dos grups de l’oposició su-
men 14 més, i que “després cal-
drà veure si les lleis passaran o
no, però, com a mínim, que esti-
guin presentades”. De fet, els so-
cialdemòcrates ja han començat
a treballar amb Andorra pel Can-
vi (ApC) per assolir uns textos
consensuats. 

VALORACIÓ POSITIVA

El secretari general de Comis-
sions Obreres a Catalunya va
aclarir que “no veníem a exami-
nar el Govern, sinó a deixar clar el
nostre compromís amb l’USdA
per defensar els treballadors”. No
obstant això, els sindicalistes ca-
talans sí que van valorar positiva-
ment la resposta de l’executiu i la
“receptivitat” a les demandes sin-
dicals. 

El màxim representant d’UGT
a Catalunya va indicar que si l’e-
xecutiu aposta per la qualitat i

l’excel·lència –“i m’ha semblat
entendre que el cap de Govern va
per aquesta via”, va precisar– ha
de solucionar la precària situació
dels treballadors nacionals. I el

seu col·lega de Comissions Obre-
res hi va afegir que “en un context
de crisi econòmica profunda que
viu Andorra el futur passa per la
millora i la garantia de les condi-

cions laborals i sindicals”. 
El subsidi d’atur i els horaris

comercials també van estar sobre
la taula durant la reunió. Respec-
te a la prestació actual per als tre-
balladors que perden la feina,
Ubach va insistir que no n’hi ha
prou i que cal un subsidi contri-
butiu que pugui ser més sostin-
gut en el temps. I respecte als ho-
raris comercials, va indicar que el
tancament dels 8 diumenges a la
tarda és un primer pas però que
cal una reflexió més profunda.
“És un granet de sorra dins la im-
mensitat de la platja”, va afirmar. 

Josep Maria Álvarez també va
expressar l’opinió tot recordant
que els visitants “han de tenir
temps per comprar i també per
fer altres coses”. A més, va desta-
car que a Espanya només s’obren
8 diumenges l’any. “Els treballa-
dors han de tenir drets i això no
és incompatible amb les vendes”,
va insistir. 
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Josep Maria Álvarez

“La llei no permet
l’exercici de l’activitat
sindical”

SECRETARI GENERAL D’UGT A CATALUNYA

Joan Carles Gallego

“Venim a deixar clar 
el nostre compromís
amb l’USdA’”
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Gabriel Ubach

“La legislació només
beneficia la patronal 
i cal modificar-la”
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Els representants sindicals també
van tractar amb Jaume Bartumeu
la desprotecció que pateixen els
treballadors fronterers. Van recor-
dar que la setmana passada el
Congrés dels Diputats va aprovar
una proposició no de llei en què
s’insta el govern espanyol a solu-
cionar qüestions com ara que
aquests treballadors no tenen
dret a la prestació en cas d’atur.
Tant Álvarez com Gallego van as-
senyalar que l’executiu de Madrid

ha de solucionar aquesta situació
“de manera immediata” i que ho
ha de fer abans no arribi a un
acord amb l’altra administració
concernida, l’andorrana.“No espe-
rem que s’obri un procés de nego-
ciació que segur que serà llarg”,
va indicar Álvarez. Gallego hi va
afegir que “mentre que no es faci
un conveni [entre els dos execu-
tius] aquestes persones han de
tenir el dret garantit pel govern de
Madrid a la protecció social”. 

La problemàtica dels fronterers, 
també sobre la taula


